

# Referat fra Grønt Forum møde den 11. maj 2023 kl. 16-18, Rådssalen, Kongensgade 18, Slangerup.

## DATO

14. juni 2023

## Deltagere:

Formand Brian Petersen – Friluftsrådet  
Næstformand Ursula Lange – DN Frederikssund  
Per West – Jægerrådsformand  
Hanne Døcker – Frederikssund Klimaforening  
Søren Finn Andersen - Frederikssund vandråd  
Kirsten Bøgeskov Mortensen – Dansk Vandrelaug  
Karin Blendstrup Jensen - Frederikssund Kommune  
Mette Rask Jensen- Frederikssund Kommune  
Henriette Andersen – Frederikssund Kommune

## Referent

Karin Blendstrup  
Jensen

## Meldt afbud:

John Hansen – DOF Frederikssund  
Bent Mariager – Frederikssund Grønne Nabofællesskaber  
Niels Eghøj Nielsen, Nordsjællands Landboforening  
Ida Dahl-Nielsen – Naturstyrelsen Nordsjælland  
Niels Nielsen – Kulturrådet -KUF  
Jeff Christensen - BUS – Afventer ny repræsentant?

## Dagsorden

1. Godkendelse af dagsorden-godkendt
2. Godkendelse af referat fra 2. februar 2023
  - Kirsten bemærkede at hun var med på mødet
  - Hannes og Ursulas bemærkninger bør indarbejdes
3. Opfølgning fra KNE-mødet den 11. april 2023  
Dagsorden og beslutning kan findes på nedenstående Link:  
[www.frederikssund.dk/Politik/Dagsordener-og-referater/klima-natur-og-energi/2023-04-11\\_08-00/referat](http://www.frederikssund.dk/Politik/Dagsordener-og-referater/klima-natur-og-energi/2023-04-11_08-00/referat)  
*"Beslutning*
  - *Udvalget ønsker en sag om Skuldelev Ås.*
  - *Udvalget ønsker en sag om, hvordan der kan arbejdes med et koncept for frivillighed".*

Brian orienterede og udtrykte tilfredshed med mødet.

Mette supplerede med at orientering omkring det politiske ønske om at administrationen skulle lave ovennævnte sager.



### **Vedr. Skuldelev Ås sti:**

Henriette Vej og Trafik orienterede omkring oplægget til Skuldelev Ås sti-sagen og redegjorde omkring hvilke modeller der ville kunne arbejdes med, herunder blev det uddybet at en fredning kan tages op af DN og Kommunen selv.

Fredningen mangler bestemmelser omkring forpligtigelserne for private jf. den nuværende bestemmelse nr.6)

- Ad 6) "Offentligheden må have adgang til at færdes ad de i området eksisterende veje og stier samt langs skellet, der følger ryggen af de tre sydligste afsnit".

Søren: Ville gerne at den nuværende Frivillig gruppe skulle inddrages i sagen om rydning på det nordligste af de tre afsnit, hvor der særligt mangler rydning på stien i skellet.

### **Vedr. Frivillighed:**

I forhold til frivillighed på kommunale arealer, skal drift ved HedeDanmark -udtages af kontrakten med Frederikssund kommune.

Brian: Anmodede administrationen for udarbejdelse af en vejledning om vedligehold af stier på private arealer.

Mette: KNE vurderede at der kunne være vedligehold og sikkerhed m.v. i sag om koncept for frivillighed.

### **Generelt:**

Ursula: På forrige møde med KNE udtrykte Ole Frimann ønske om, at GF-referater blev sendt direkte til KNE's medlemmer, så de ikke selv skal klikke på noget for at se dem. Nævnte at i Kommissorium står der at der være et link til referatet på næstfølgende KNE-møde.

#### **4. Orientering fra administrationen**

- Karin havde lavet et oplæg på hvordan Grønt Forum vil blive inddraget i arbejdet med Græse Ådals naturplejeplan. Oplægget vedlægges til orientering.

Hanne oplyste, at Ralf Sonne har lavet et notat vedr. Bevoksning med hjemmehørende arter i Grøn Plan arbejdet.

#### **5. Forslag til arbejdsgruppe/v. Ursula (bilag 1)**

- Naturstiforløb Buresø til Stenø
- Øge biodiversitet omkring Græse å
- Gruppen kan arbejde med strækninger, som er etableret, med nye naturtiltag eventuelt med bidrag fra fonde.

Per: Lidt tilbageholdende, da f.eks. ved Gundsømangle sø forstyrres fugle og dyr af at der er etableret gangbro i høje tagrør og ud til fugletårn. Stier giver forstyrrelse af fugle og dyr.

Brian: Vurderede at der kan opstå konflikter med lodsejere, hvis der arbejdes med strækninger, hvor der både skal etableres nye sti og naturpleje. Bakker op om projektet om en arbejdsgruppe.

Henriette: Skuldelev Ås sti: Grønt Forums oplæg til KNE-mødet den 11. april gav anledning til at KNE besluttede, at der til næste møde den 6. juni af administrationen bliver lagt en sag op omkring forslag til mulighederne for at få vedligeholdelse stien i Skuldelev fredningens bestemmelse om at der skal være offentlig adgang på toppen af åsen.

Græse Å sti: Det er besluttet af KNE, at forvaltningen kan igangsætte en ny runde med lodsejer kontakt for at igangsætte Politikernes ønsker om en trampesti (gå, ikke cykel) langs Græse Å. Det blev oplyst om den nye tunnel under Hørupvej, som Vejdirektoratet etablere, ligger for langt væk til at blive brugt som en sikker krydsning af Hørupvej. Der er meget modstand mod en trampesti, da der vil blive forstyrrelser og måske aktiviteter, der ikke er lovlige samt at der ikke er indtænkt parkeringsmuligheder i projektet.

Kirsten fra Dansk Vandrelaug fortalte at Dansk Vandrelaug på deres ture så mange mountainbikes ved fx Lystrup Skov, men ikke i det åbne land, så det skulle borgerne ikke være bange for. Der færdes de altså ikke.

Per: Nævnte Hofors sti under Hørup vej og bro at man kunne lave en bro ud i mosen.

Mette vurderer, at en arbejdsgruppe under Grønt Forum vil have vægt hvis vi skal indstille noget fra en arbejdsgruppe.

Mette foreslog at første mødeindkaldelse indeholdt et forslag til Kommissorium.

- John fra Dof vil gerne med i gruppen
- Ida vil gerne være med på deres strækninger, Naturstyrelsen ejer
- Mette finder en repræsentant fra FK, øvrige medarbejdere kan indkaldes ad hoc afhængig af dagsorden

6. Høringsfrist for Udkast til Naturhandleplan 7. juni 2023-nedslag fra GF/v Kommunen Link til høringsportal: [Høring af Naturhandleplan 2023-2027 \(frederikssund.dk\)](https://www.frederikssund.dk/horing-af-naturhandleplan-2023-2027)

- Grønt Forum havde ingen bemærkninger eller høringssvar til udkast til Naturhandleplan 2023-27.
- Naturhandleplan: Karin gennemgik de tekststykker hvor grønt Forum er nævnt i udkast til naturhandleplanen samt hvordan Grønt Forums bemærkninger til tidligere udkast til naturhandleplanen er indarbejdet.
- Hanne fortalte om at Niels Boesen fra Grøn omstillingsforbund foreslår princip om 3, 30, 300 - træ kan ses inden for 30 meter og natur inden for 300 meter. I forhold til indsatsen om lokalplaner. Mette informerede om, dette vil kunne indgå i det kommende arbejde med planstrategi og kommuneplan.

7. Drøftelse af eventuel besigtigelsestur til sommer

- Invitere KNE til møde i virkeligheden den 17. august 2023 16-18
- Brian sender en invitation som FK sender til KNE
- Græse Ådal blev foreslået
- Er der nogle der har ønsker om et oplæg for området, så skal de sende det til Brian/Karin deadline: inden 1. juni

#### 8. "Bordet rundt" – orientering fra foreningerne

Søren -Beskyttelse af drikkevand- handleplaner lodsejer FK er et pålæg om ekspropriation.  
Skuldelev Vandværk – forurening oprensnes og staten betaler – ny drikkevandsboring – nord for Skibby i Normansskoven.  
Per- Kommunen har fået lave hullerne fra sidste oversvømmelse.  
Hanne: Løvens Hule uge 17 blev ikke til så meget.

#### 9. Evt.

Besigtigelsestur på næste Grønt Forummøde med KNE i Græse Ådal den 17. august 2023 kl. 16-18

Grønt Forummøde torsdag den 16. november 2023 16-18 i Rådssalen

#### Bilag 1:

Forslag til punkt på Grønt forums møde:

Etablering af formaliseret arbejdsgruppe med Natur og sti folk fra Frederikssund kommune, Grønt forum og Danmarks Naturfredningsforenings lokalafdeling om "Mere plads til natur i Græse ådal".

Frederikssund kommune arbejder pt. på at lukke nogle missing link i stisystemet i Græse ådal. Det bliver en dejlig natursti, som kan blive endnu bedre, hvis vi udnytter de potentialer der er for øget økologiske forbindelser og biodiversitet der er i den smukke ådal. Fx er hele bunden af dalen og en del af de tilstødende områder med i Grønt danmarkskort. Store dele af ådalen er opdyrket som landbrugsjord, men langt fra alt. Ådalen er et gammelt istidslandskab og derfor grusholdig med store lavtliggende områder. Mange arealer nær åen har stadig et højt kulstofindhold og er, eller kan gøres, våde ved af sløjfe de eksisterende dræn. Herved kan der igen fikseres kulstof og spares et betydeligt udslip af CO<sub>2</sub> fra kommunen.

Men: Hvad er oplagt at prioritere? Hvilken viden og planer har kommunens folk om Græse å og den omgivende natur, som vi kan bruge og støtte op om? Hvor kan vi bedst understøtte udvikling af en større biodiversitet samt undersøge finansieringsmuligheder og evt. samarbejde om udarbejdelse af ansøgninger herom. Det er vi en lille gruppe fra DN's lokalafdeling, med støtte fra DN's Sekretariat, der gerne vil arbejde videre med og have en dialog om.